
El senyor Sánchez Asencio:

Señor Fabra, la mayor preocupación de miles de valen-
cianos de esta comunidad es poder darles de comer a sus
hijos a fin de mes. Esa es la verdadera preocupación de
miles de valencianos. La Comunidad Valenciana es casi tres
veces más pobre que el resto de España. La pobreza econó-
mica ha aumentado en un 70% desde el 2008, según datos
del IVIE. El último informe del Síndic de Greuges alerta de
que caminamos hacia un colapso social.
Señor Fabra, ¿qué ha de ocurrir en esta comunidad para

que la prioridad del Consell sean las personas? Mientras la
tasa de cobertura de la renta básica por cada mil habitantes
es del 39,7 en el País Vasco, del 8,08 en Asturias, el 7,23 en
Cantabria o el 4,05 en Andalucía, en la Comunidad
Valenciana tan solo es del 1,24%. ¿Es esto lo que usted va a
celebrar el próximo sábado, señor Fabra? ¿Piensa usted de
una vez por todas establecer un plan de rescate a las familias
valencianas? ¿Dónde está el límite del sufrimiento y de la
precariedad en esta comunidad para usted?

El senyor president:

Muchas gracias. (Aplaudiments)
Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Moltes gràcies.
Miren vostés, és veritat que la crisi està afectant, però

està afectant a tota Espanya. I per això, el govern valencià
treballa tots els dies, té el seu full de ruta I ahí anem a seguir.
I treballem sobretot per a les persones més dèbils, i d’ahí la
protecció de les polítiques socials de La Generaliat.
Però jo vaig a fer-los una reflexió: seria bo que vostés,

d’una vegada per totes, se sumaren a eixe esforç col·lectiu
que està fent la societat valenciana. Crec que ha segut Toni
Gaspar, alcalde socialista de Faura, qui ha dit que la gent a
vostés no els escolta, perquè vostés no són creïbles. No ho
diguem mosatros, ho diu un alcalde de la seua formació.
Vostés s’ho tenen de fer mirar. Deixen de presentar a esta
comunitat com una foto sempre en blanc i negre, alguna
cosa bona tindrà. Parlen vostés en positiu de la Comunitat
Valenciana. Sume’s a l’esforç de tots els valencians.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Señora Tirado.

La senyora Tirado Museros:

Señor Fabra, ¿dónde fue a parar el dinero invertido con-
tra la pobreza? Señor Fabra, ¿a que no se enteró por el auto
del saqueo de la cooperación valenciana? ¿A que no les
dijo usted a sus votantes que le hicieron alcalde, porque
president lo nombró Cospedal, que cuando se vota a un
diputado del Grupo Popular en realidad se entrega un esca-
ño para su defensa a un procesado por prevaricación, mal-
versación, falsedad? ¿A que no nos va a explicar por qué le
tienen tanto pánico a quien ha sido la viga que sostuvo die-
ciocho años el techo de la catedral de corrupción en la han
convertido el gobierno valenciano? El señor Blasco no
sobra en la dirección de un partido repleto de imputados, el
señor Blasco sobra en este parlamento.

Así que le pregunto, señor Fabra, ¿a que no lo va a expul-
sar de su grupo, a que no? (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Una vegada més, una vegada més fan vostés una pregunta
que no té res a vore amb la pregunta que han fet. (Protestes)
Miren vostés, ¿i saben el que demostren, saben el que

demostren? (Veus)

El senyor president:

Senyors diputats, per favor. (Veus) Senyora Moreno, ¡per
favor!

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

¿Saben el que demostren? Que van a remolc de l’oposi-
ció. (Veus) No ens estranya que el CIS diga que són vostés
la segona pitjor oposició de tota Espanya.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Compromís,
senyor Morera.

El senyor Morera Català:

Moltes gràcies, senyor president.
Molt honorable president de La Generalitat, una prèvia.

Ja que tenim una posició comuna, jo li propose que anem
junts a reclamar-li a Mariano Rajoy o bé que mos done el
taló, com va dir el senyor Rus, o que mos faça la quita, per-
què darrere d’eixos 11.000 milions d’euros més interessos
està el benestar de moltes persones i el poble valencià, que
és el millor que tenim en esta terra. Jo l’acompanyaré, però
passem de les declaracions als fets.
I dit això, i dit això, quines mesures pensa prendre vosté

d’exemplaritat per a, com a president de La Generalitat, i
també president del Partit Popular, després que s’ha obert un
juí oral a un exconseller i a un diputat d’estes Cortes, i va a
ser processat per tràfic d’influències, delictes continuats de
prevaricació, malversació, inducció a la falsedat…? I, per
tant, ¿quines mesures polítiques, de regeneració democràti-
ca, pensa adoptar vosté ací en estes Corts?

El senyor president:

Moltes gràcies.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Muchas gracias, señor presidente.
Señor Morera, aquí estoy para contestar como presidente

de La Generalitat, usted me hace una pregunta como presi-
dente del grupo parlamentario.
Algunos decían que no le debía contestar, pero lo voy a

hacer, porque creo que es bueno para que todo el mundo
sepa cuál es nuestro planteamiento.
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Yo comparto con usted la preocupación por este tema y
por muchos, y sobre todo en algo que ha suscitado tanta sen-
sibilidad hacia todas las personas, cuando hablamos de las
ayudas que todos los valencianos estamos ofreciendo a
aquellos más necesitados.
Y precisamente por esa preocupación, el Consell adoptó

el acuerdo de que se personara la abogacía de La
Generalitat como acusación particular y que ejerciera las
acciones legales, penales y civiles correspondientes para
defender ante todo los derechos de todos los ciudadanos. Y
que si había alguno que había sido mal utilizado o quitado
de lo que era el fin que estas Cortes aprobaron para que
pudieran ayudar las personas más necesitadas, que se repu-
sieran. Y eso es lo que vamos a hacer, (aplaudiments) y eso
es lo que vamos a hacer.
Y ahora le contesto como presidente del grupo parlamen-

tario. Mire, vamos a esperar a ver lo que dice la abogacía de
La Generalitat en su informe de conclusiones y vamos a ver
qué es que lo dice también la jueza en sus conclusiones y en
el señalamiento de juicio, si lo hubiera.
Primero hay que respetar los tiempos, porque usted,

señor Morera, no es juez ni yo tampoco. Y tenemos que
esperar a lo que digan los jueces. Pero le puedo asegurar
que yo seré coherente con esos planteamientos que haga la
abogacía de La Generalitat y el juez, en cuanto a las con-
clusiones y determinaciones que tenga que tomar. Y lo haré
con la máxima contundencia, no tenga usted ninguna duda,
porque los primeros que queremos defender el nombre de
esta Generalitat y, sobre todo, las actuaciones que se hacen
en el gobierno son mi gobierno y el Grupo Popular.
(Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Señor Morera.

El senyor Morera Català:

Senyor president, jo li agraïsc molt la resposta que vosté
m’ha donat com a president de La Generalitat i com a pre-
sident del Partit Popular, perquè efectivament no podem
mantindre una visió negativa de la nostra comunitat i de les
nostres institucions democràtiques. I la principal senya d’i-
dentitat és la Generalitat valenciana –que vosté presidix–,
estes Corts i, per tant, hem d’actuar amb molta decència,
amb molta ètica, amb molta honradesa, per a no danyar la
nostra imatge i per a fer-mos dignes del nostre poble, que
és el millor que tenim.
Jo en una ocasió li vaig demanar un informe, l’informe

que ha fet La Generalitat, el seu govern, i que estes Corts no
han tingut capacitat de conéixer, però sí que hem conegut a
través dels mitjans de comunicació. Eixe informe és demo-
lidor, eixe informe –que no n’hi ha cap...–, l’informe intern
administratiu que vosté es va comprometre a portar ací és
demolidor. Ho hem sabut pels mitjans de comunicació, però
no hem sabut ací en estes Corts. Eixe informe detalla coses
molt greus. Jo l’emplace que..., no hi ha cap impediment a
que eixe informe se porte ací. Porte eixe ací a les Corts
Valencianes. Perquè no pot ser que mitjans de comunicació,
amb el treball ben fet, el tinguen i estes Corts no.
Però li dic més, mire vosté, en democràcia n’hi han paï-

sos que van molt més avançats. N’hi han països on ministres
que han plagiat una tesi doctoral han dimitit. N’hi han exmi-
nistres i diputats a la cambra britànica, al parlament britànic,
com Chris Huhne, que per dir que la seua dona era qui con-
duïa i era fals, conduïa ell i li van posar una multa de tràfic,

han deixat l’escó. Ací què ha de passar perquè dimitisca
algú? Imputats, no imputats, procés penal obert amb tràfic
d’influències, prevaricació, malversació de cabals públics...
Vosté ha dit que va a esperar l’escrit de qualificacions.
Esperem. Esperem.
Però vosté pot fer una altra cosa, senyor president.

Vosté pot anar més lluny. Vosté pot aplicar el que diu el
Partit Popular. Són les normes que vostés voluntàriament
s’han donat. I eixes normes, que no són les nostres –nosal-
tres aniríem més lluny–, diu una cosa, diu: «El compromi-
so de comunicar a la dirección del Partido Popular la aper-
tura de cualquier procedimiento jurisdiccional.» ¿El senyor
Blasco li ha comunicat a la direcció –que és vosté, president
del Partit Popular– l’obertura d’este juí? Li ho ha comuni-
cat? I, si li ho ha comunicat... I diu més: «del que puedan
derivarse indicios racionales de comisión de delito». La
interlocutòria de la magistrada Pía Calderón no deixa dub-
tes, és claríssim el que diu; el que diu la interlocutòria, el
que diu l’acte és claríssim. I, per tant, el senyor Blasco li
ha d’haver comunicat a vosté este acte –o vosté el deu
conéixer–, «y poner a disposición del partido el cargo
público que desempeñe».
Aleshores, jo li pregunte, sobretot per la decència, sobre-

tot per la recuperació del prestigi, sobretot per la regenera-
ció democràtica, jo li pregunte si el senyor Blasco li ha posat
a vosté en disposició el seu escó, com marquen les normes
del Partit Popular. Perquè crec, efectivament, que eixa visió
negativa de la nostra comunitat no la podem continuar
donat. I ací n’hi han tres exconsellers que estan en eixa
situació. Li han comunicat a vosté esta situació? I vosté, si
han posat a disposició el seu càrrec, el seu escó a la seua dis-
posició, els ha mantingut en el càrrec de diputat? O no li ho
han comunicat i, per tant, estan incomplint el que diu el
Partit Popular; o, si li ho han comunicat, vosté els ha man-
tingut en el càrrec. Ens pot aclarir esta situació?
Jo crec que podem anar un poc més enllà en la superació

d’esta imatge tan negativa, tan catastròfica que té l’opinió
pública de les nostres institucions. Crec que és necessari, per
a recuperar...

El senyor president:

Vaja concloent, senyor Morera.

El senyor Morera Català:

...i per a recuperar-nos, com el poble, recuperar la demo-
cràcia i establir mecanismes de decència a les nostres insti-
tucions.

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor Morera Català:

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Morera, creo que usted, en vez de pedir qué es lo

que tenemos que hacer en el Partido Popular a nivel interno,
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posiblemente se tenga que preguntar qué es lo que usted
tiene que resolver dentro de su grupo para que no hayan pro-
blemas como los que hay. (Aplaudiments)
Nosotros, mire, hemos marcado una línea de lo que tiene

que ser la imagen que debemos ofrecer las personas públi-
cas. Y hemos sido los más contundentes, tanto en los estatu-
tos del partido como también en cuanto a lo que hemos ido
haciendo en estos dos años en la Comunidad Valenciana. Y
eso usted no lo puede negar. Tenemos los estatutos más exi-
gentes y que se cumplirán, por supuesto.
Se han abierto los expedientes informativos preceptivos.

Y se seguirá haciendo todo aquello que marcan los estatutos,
no tenga usted ninguna duda; y que seremos ejemplares,
como está solicitando toda la sociedad valenciana y como es
como nos corresponde a las personas que tenemos una res-
ponsabilidad y que representamos a los ciudadanos.
Se lo he dicho, no me va a temblar el pulso para hacer

que aquello que considere adecuado para mantener la digni-
dad y la honorabilidad de estas Cortes y de esta institución
se haga donde se tenga que hacer. (Aplaudiments)
Y, desde luego, no vea en el Partido Popular un lugar

donde no se cumplen los estatutos ni aquello que quieren los
ciudadanos. Si estamos aquí es porque los ciudadanos han
querido; y tenemos que hacer aquello que sienten los ciuda-
danos, y es sentirse orgulloso, como lo estoy yo, de ser
valenciano. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señor presidente.
Señora Mollà.

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyor president.
Senyor president, ¿no se n’adona que, quan diu «no me

va a temblar el pulso» i Blasco l’aplaudix, és que ja sabem
el que va a passar? Ja sabem que vosté no va a fer absoluta-
ment res. Ja sabem que va a sotmetre al ridícul que suposa
que, dintre de menys d’una setmana, l’advocacia de La
Generalitat li pose anys de presó al que demanarà a este
senyor, al senyor Blasco, i haja de suportar-ho vosté tots els
dijous, mirant-lo a la cara. Perquè no el faran caure. Perquè
vosté, vosté no té la força suficient, i aixina ho demostra al
no comprometre’s a dir clarament que, si l’advocacia de La
Generalitat demana presó, vosté exigirà que este senyor se’n
vaja per la porta i, si no, l’expulsaran i el deixaran com a
diputat no adscrit.
Eixa és la meua pregunta. L’advocacia de La Generalitat

té menys d’una setmana per a demanar presó per al senyor
Blasco. Quan ho faça, ¿vosté li demanarà que se’n vaja per
la porta de les Corts Valencianes? I en detriment d’això –que
no ho farà, perquè s’enroca molt bé en la cadireta–, vosté
l’enviarà al grup de no adscrits en estes Corts?

El senyor president:

Moltes gràcies. (El president desconnecta el micròfon de
la diputada)
Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Gràcies, senyor president.
Senyora Mollà, jo crec que el president ha sigut molt clar.

Ha deixat ben clar que el Consell no és un adversari de la jus-

tícia, és un aliat de la justícia. I ha deixat ben clar que l’ad-
vocacia de La Generalitat serà conseqüent en la seua posició
processal, i que el president de La Generalitat serà conse-
qüent en les conclusions de l’advocacia de La Generalitat. El
que passa és que vosté eixes coses no les entén. (Veus)
Però hi ha una cosa també molt important, que és els

temps de la justícia, que vostés no respecten, però mosatros
sí. I això anem a fer-ho amb totes les conseqüències, res-
pectar els temps de la justícia.
Però estudie’s vosté bé la intervenció i l’explicació que

ha donat el president de La Generalitat, perquè és claríssi-
ma. (Veus) Crec que tot el món, menys vosté, ho ha entés.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyora Oltra.

La senyora Oltra Jarque:

Gràcies.
Bon dia.
Fa un any, aproximadament, el columnista Emili Piera

publicava un article molt revelador, revelador probablement
de la doble velocitat de tracte que tenen els imputats en el
seu grup. L’article es deia Los cajones de Blasco. «Blasco
hace las cosas por cajones; cajones que guardan, por supues-
to, un fondo reptiliano, quizá no mayor que el de otros
departamentos, pero usado con astucia y productividad. En
el fondo de ese cajón, dicen, hay dosieres temibles. Y los
más nuevos dicen que apuntan a Juan Cotino, nada menos,
comodín decisivo de todas las combinaciones y para cuya
familia, biológica y empresarial, ha dado la impresión de
trabajar todo el Consell en pleno muy a menudo.»
Jo li pregunte, senyor president, ¿què té en els calaixos el

senyor Blasco que a vosté li fa tremolar el pols? ¿Què té
sobre vosté el senyor Blasco en els calaixos que fa que vosté
li tinga por? A què li té por vosté dels calaixos de Blasco,
senyor president?

El senyor president:

Moltes gràcies. (Veus)
Per favor, senyors diputats.
Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Gràcies, senyor president.
Senyora Oltra, el problema que té portar les repreguntes

preparades és que va en contradicció del que ha dit el pre-
sident en esta trona.
Miren, miren, vaig a fer-los una altra reflexió; és que vos-

tés sempre volen ser exemple de tot, i vostés no són exem-
ple de res. Vostés, ¿què han fet, què han fet en Castalla, quan
estaven governant fins esta setmana en el Partit Socialista,
quan hi ha una regidora imputada del Partit Socialista per
contractar amb la seua empresa...? (Veus) Vostés li han
demanat la dimissió?
Vostés en Alcoi, vostés en Alcoi... (Aplaudiments) Vostés

en Alcoi, on hi ha una regidora del seu grup que l’alcalde
socialista la va haver de tirar i que, gràcies a que l’alcalde
socialista no vol anar a la fiscalia, no la van imputar per con-
tractar sense tindre competències, ¿vostés han fet alguna
cosa? Sí, vosté anar a emparar-la. (Veus)
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Vostés, que tant exemple donen, en Redovan van presen-
tar com a candidat a l’alcaldia pel seu partit una persona que
estava, en eixe moment, imputada per falsedat en document
públic i que un altre partit l’havia expulsat. I vostés la van
replegar i la van presentar...

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor vicepresident. (El president des-
connecta el micròfon del conseller)
Moltes gràcies, senyor vicepresident. (Se sent una veu

que diu: «Muy bien.» Aplaudiments)
Pregunta de la síndica del Grup Parlamentari d’Esquerra

Unida, senyora Marga Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Señor presidente.
Señorías.
Señor Fabra, las universidades vienen padeciendo los

recortes presupuestarios del Consell y, a la vez, la elimina-
ción de proyectos de investigación que se derivan de las
condiciones impuestas por el rescate al que nos tiene some-
tido el gobierno de Madrid.
Y yo lo que le pregunto hoy, señor presidente, señor

Fabra, es cómo piensa garantizar el cumplimiento de las fun-
ciones docente e investigadora de la universitat valenciana.

El senyor president:

Muchas gracias.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señora Sanz, el Consell va a garantizar…, igual que lo ha

estado haciendo en los últimos quince años. Y ha sido apos-
tando por la universidad y consiguiendo que tengamos un
sistema sólido entre todas las universidades de España.
Llevamos muchos años invirtiendo en nuestra universidad.
¡Fíjese!, en los últimos treinta años se ha multiplicado por

tres el número de matrículas universitarias. Nuestras univer-
sidades cuentan, en estos momentos, con ciento cuarenta y
ocho mil alumnos. Y cada año se titulan más de veinte mil.
Hemos pasado de invertir en las universidades de 380

millones, hace una década, a más del doble, 360, con el
único objetivo de conseguir un sistema educativo universi-
tario de primera calidad. Una inversión que cubre el 80% de
los costes de los alumnos.
En 2013 hemos destinado 690 millones de euros a uni-

versidades e investigación, dos millones de euros cada día
que las universidades están abiertas. Es lo que la sociedad
valenciana apuesta por el sistema universitario público.
Tenemos el doble de personal docente e investigador.

Todos los días hay 16.400 personas que trabajan como profe-
sores, investigadores o personal de administración y servicios.
Hemos creado más de un millón de metros cuadrados

dentro de los campus universitarios. Y eso ha supuesto una
inversión superior a mil ciento diecisiete millones de euros
en los últimos diez años.
Uno de cada tres alumnos que está estudiando en la uni-

versidad tiene becas, 50.000 alumnos no tienen que pagar la
matrícula.
Somos la única universidad que cuenta con dos universi-

dades entre las diez primeras universidades que más estu-
diantes de Erasmus recibe.

Ofrecemos 188 grados y 323 másters adaptados al
Espacio Europeo de Estudios Superiores.
Esa es nuestra carta de presentación hacia nuestras polí-

ticas dentro de la universidad y seguirán habiendo porque,
para nosotros, como lo hemos estado haciendo en los últi-
mos veinte años, es fundamental la apuesta de una sociedad
por una universidad para que le ayude a poder generar una
sociedad mejor.
Ese es nuestro compromiso y lo seguiremos garantizan-

do para todos los ciudadanos de la Comunidad Valenciana.
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyora Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Señor presidente.
Mire, hace unos días saltaba una noticia a los medios de

comunicación, y era que las cinco universidades públicas
valencianas iban a acudir a los tribunales a exigir el pago de
la deuda a la Generalitat valenciana. ¡Claro!, y esa noticia nos
alarmó, y nos alarmó porque las universidades vienen mante-
niendo una relación institucional con la Generalitat valencia-
na –yo diría que exquisita y discreta– en la que han buscado
siempre el diálogo y el entendimiento por encima de todo.
Y, por ello, entendimos que recurrir a los tribunales sig-

nificaba que existía y se estaba dando una situación extrema,
y extrema es porque las universidades públicas han llegado
al borde de la quiebra de su tesorería, por sus impagos, por
sus incumplimientos, hasta el punto de no poder garantizar
–como usted sabe– la nómina de junio.
Señor Fabra, mire, ustedes deben a las universidades

1.062 millones de euros, esto es 1,52 veces la subvención
anual, la de 2013, es el equivalente a dieciocho mensualida-
des, dieciocho, señor Fabra. Mire, las farmacias están en pie
de guerra en la calle por cuatro mensualidades, por cuatro
mensualidades.
El gran peligro es que la deuda ha aumentado en 200

millones desde 2010, la deuda de La Generalitat con las uni-
versidades, y el que se haya disparado de esta forma puede,
a lo mejor, hacer pensar e inducir que va a llegar un momen-
to en que ustedes no van a poder pagar sus deudas con las
universidades. Sus impagos conllevan gravísimos proble-
mas de liquidez, que se ven ampliados por el recurso al cré-
dito bancario que tienen que hacer las universidades para
poder abordar los impagos que ustedes realizan.
Las universidades públicas valencianas han visto este

año como más de quinientos mil euros de subvenciones
estatales para proyectos de investigación preconcedidos
eran denegados por el ministerio de hacienda por el incum-
plimiento del déficit por parte de La Generalitat.
Y yo le pregunto, ¿cuántos investigadores dejaron de tra-

bajar en la Miguel Hernández por dejar de percibir 203.000
euros? ¿O en la Universidad de Valencia por dejar de perci-
bir 137.000? ¿O en la Universidad Politécnica por 120.000?
Y así podríamos seguir con el resto de las universidades.
Dígame cuántos porque detrás de estas cifras hay contratos,
hay becas, hay sueldos, hay personas, hay ilusiones. Y ¿qué
consecuencias tiene todo esto? Pues una clarísima: el colap-
so de las funciones docentes e investigadores de la universi-
dad, mire, falta de inversión, de mantenimiento, de reposi-
ción que se requiere para una calidad de los estudios supe-
riores, la afección a la implantación del Espacio Europeo de
Educación Superior, la quiebra de la línea investigadora.
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